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Assistents 

Montse Jubany, EMD d’Àreu 

Manel Pérez, Ajuntament d’Alins 

Maleni Barbero, Ajuntament de Sort 

Gerard Sabarich, Ajuntament de Rialp 

Joel Baró, Ajuntament de Vall Cardós 

Salvador Tomàs, Ajuntament de Lladorre 

Eva Suils, Ajuntament de Llavorsí 

Josep Gasia, Ajuntament de Llavorsí  

Ricard Barnés, EMD de Montenartró 

Carles Isús, Consell Comarcal del Pallars Sobirà 

Ivan Guiu, Consell Comarcal del Pallars Sobirà 

Marc Garriga, Parc Natural de l’Alt Pirineu 

Josep Queró, Parc Natural de l’Alt Pirineu 

Eva Tarragona, secretaria tècnica 

 

Desenvolupament de la sessió 

- Presentació del Pla estratègic del Parc Natural de l’Alt Pirineu. Marc Garriga 
Lujan 

- Presentació sessió. Eva Tarragona 
- Debat i aportacions dels participants 

 

Aportacions recollides 

VINCULADES A LA GOVERNANÇA i LA COMUNICACIÓ 

GOVERNANÇA 

- Cal generar espais per debatre de forma més aprofundida alguns dels temes en 
els que intervé o pot intervenir el Parc i que afecten directament a la seva 
població.  
Es destaca:  

o El model de gestió forestal.  
o La convivència amb l’os.  
o Les inversions que es realitzen en territori Parc i un marc per a possibles 

estratègies de concertació entre Parc i ajuntaments.  
o La regulació d’accessos i l’afectació sobre la població de la comarca.  
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- Sobre el funcionament de la Junta Rectora, es considera que caldria fer una 
reflexió sobre com millorar el seu funcionament. Alguns ajuntaments consideren 
que la Junta no està complint correctament la seva funció.   
Caldria generar espais de debat previs a la celebració de la Junta perquè es 
poguessin debatre i consensuar amb més temps les actuacions i inversions que 
desenvoluparà el Parc al territori.  
Una possible proposta seria convocar els membres de la Junta l’últim trimestre de 
l’any per fer aquest debat i planificació anual d’actuacions.  

- Es reclama més autonomia territorial i que des de l’equip tècnic i presidència del 
Parc es defensi la postura de la Junta davant el Departament competent de la 
Generalitat. Actualment, els municipis senten que s’està gestionant el seu territori 
des de Barcelona, minvant la seva capacitat de gestió i de decisió. Caldria, per 
tant, establir mecanismes de consens entre Parc, Departament i municipis.    
Des del Consell Comarcal es proposa que es puguin treballar temes d’interès des 
dels consells d’alcaldes, en col·laboració amb el Parc.  
A l’hora, també es destaca la necessitat de que ajuntaments i entitats del territori 
siguin més proactius proposant projectes i sobretot projectes conjunts.  

- Pel que fa a les aportacions al Pla estratègic, es demana comptar amb més 
temps per estudiar-lo i valorar-lo. Des del Consell Comarcal es demana que es 
faciliti la presentació utilitzada, en que hi ha un resum de les principals accions 
que recull el Pla, i es preveu realitzar un Consell d’alcaldes per acabar de recollir 
propostes.  

- Respecte a la creació del Consell Consultiu prevista en el Decret de creació del 
Parc, els assistents hi estan d’acord, però demanen transparència a l’hora de 
decidir com funciona, qui en forma part i quines son les seves funcions.  
 

COMUNICACIÓ 

- Es demana optimitzar i agilitzar la comunicació entre Ajuntaments i Parc. 
Específicament,  quan la brigada del Parc està realitzant actuacions en els termes 
municipals de cada ajuntament. O quan hi ha regulacions que els afecten. Cal 
trobar un mecanisme perquè aquesta comunicació sigui efectiva.  

- Es demana millorar la informació que arriba als veïns sobre les actuacions que 
ha realitat el Parc. Es considera que, a més de la xarxes socials, caldria utilitzar 
altres canals, com el butlletí del Parc, ja que les xarxes socials no arriben per igual 
a tots els col·lectius.  

 

VINCULADES A LES ACTUACIONS QUE S’IMPULSEN DES DEL PARC 

 

EQUILIBRI TERRITORIAL AL PARC 

Alguns ajuntaments demanen més equilibri territorial a l’hora de promoure inversions i 
actuacions. Valorar de quina manera es ponderen aquestes actuacions.  
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AJUDES 

- Es considera que les ordres d’ajuts no responen prou bé a les necessitats del 
territori. Caldria que fossin més àgils. Es proposa que hi hagi ajuts directes o una 
transferència corrent en comptes d’ajut, o bé que es facin més actuacions 
directament des del Parc acordades amb els ajuntaments.  

En aquest sentit, l’interès dels ajuntaments és comptar amb major autonomia per 
decidir en quines actuacions s’inverteixen els diners del Parc.  

Es demana que els ajuts siguin per major import; convocar-se amb major 
freqüència; i incloure una bestreta.  

 

BRIGADA 

- Es posa de manifest la necessitat de comptar amb un equip de brigada més gran 
per atendre totes les necessitats.  

 

SENDERS 

- Cal invertir més en la millora de la xarxa de senders. 
- Es sol·licita que es torni a posar a disposició l’aplicació “Deixa’t guiar”. El director 

del Parc explica els tràmits que s’estan fent per recuperar aquesta aplicació 
propietat d’un desenvolupador privat.    

- Proposta de desenvolupar una via verda entre vall Cardós i vall Ferrera.  
- Es proposa que no sigui necessari sol·licitar ajuts per arranjar senders i que es faci 

directament des del Parc.  
 

AGENTS CÍVICS  

- Es proposa disposar d’agents cívics en territoris que no son estrictament del Parc 
però que estan indirectament influïts per les regulacions que s’apliquen al Parc. 
Per exemple, en pistes properes al Parc que reben actualment una major afluència 
de vehicles motoritzats per les restriccions que s’apliquen en l’espai protegit.  

 

VINCULADES A GESTIÓ FORESTAL I PREVENICIÓ D’INCENDIS 

 

PREVENCIÓ D’INCENDIS ALS POBLES 

- Hi ha interès en que el Parc treballi activament en la prevenció d’incendis 
forestals. Es manifesta preocupació per mantenir el perímetre de seguretat dels 
pobles.  

- Es demana que es valori la figura d’un pastor i de ramats públics. El Parc exposa la 
necessitat de fer contractes amb ramaders perquè mantinguin els terrenys.  

- Es destaca la necessitat d’estudiar cas per cas cada poble i caldrà que els 
propietaris estiguin d’acord en aquest model de gestió. Potser caldrà també ballar 
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terrenys (com horts encara cultivats) per protegir-los dels animals que peixin els 
terrenys.   

GESTIÓ FORESTAL i INVERSIÓ PARC 

- Es reclama que es desenvolupi un projecte que doni una solució global a 
l’aprofitament dels boscos. Algunes propostes que es podrien treballar son 
l’aprofitament per estella; per elaboració de pals o bigues de fusta; etc.  
Per a desenvolupar aquesta industria faltaria una primera inversió. Es sol·licita al 
Parc que valori la possibilitat de fer-se càrrec d’aquesta inversió.  

- Es demana que els boscos que no es poden tallar, tinguin uns ajuts de 
compensació. Des del Parc es diu que aquests ajuts per incentivar els serveis 
ecosistèmics per boscos públics (ja existent per finques privades: 
https://canalempresa.gencat.cat/ca/integraciodepartamentaltramit/tramit/PerTe
mes/23520-ajuts-a-serveis-ecosistemics-per-a-la-gestio-forestal-sostenible-en-
finques-de-titularitat-privada-2023),  estan vinculats a la Direcció General de 
Boscos. Tot i que es constata que fa molt temps que s’espera la seva publicació. 
Els Ajuntaments reclamen que des del Parc es facin les gestions que estiguin a les 
seves mans per accelerar-ho.  

- Es reclama flexibilitzar els criteris ambientals que impedeixen la tala d’alguns 
boscos que històricament s’havien talat.  

 

VINCULADES A LA RAMADERIA i A LA CONVIVÈNCIA AMB L’OS 

- Es demana que s’atengui millor i de forma més àgil al sector ramader, en concret 
pel que fa als danys per atacs d’os al bestiar.  

- Es proposa que es convoqui a la Comissió de ramaderia abans de cada Junta 
Rectora, per plantejar i tirar endavant mesures efectives i vàlides per als ramaders. 
Consideren que cal evitar que a cada Junta Rectora sigui necessari debatre sobre 
el tema “convivència ramaderia-os”, ja que es un tema que preocupa però per al 
qual no es troben respostes efectives.  

- Es reclama un major control sobre les interaccions os-bestiar, ja que hi ha efectes 
d’aquests contactes sobre el bestiar difícilment demostrables si no hi ha aquest 
control.  

- Una possible mesura seria habilitar legalment el Parc perquè pogués avançar els 
diners als ramaders i agilitzar així, els pagaments per danys.  

- S’expliquen altres mesures que s’apliquen des del Parc, com les agrupacions 
ramaderes i la distribució de GPS per col·locar als animals i saber quins son els 
seus moviments.  

- Es demana que es donin xifres sobre la població d’os a la que es vol arribar i 
quines serien les actuacions que es farien quan s’arribi a aquest llindar.  

- Es demana un debat aprofundit sobre la convivència amb l’os, no només amb la 
ramaderia, si no amb tota la població. Es considera que si no s’aborda a curt 
termini aquesta convivència, en un futur pot generar problemes greus. Caldrien 
solucions efectives. Les mesures actuals es consideren només solucions parcials.  
En aquest sentit, alguns ajuntaments es plantegen quin és l’espai per parlar de 
l’os i es reclama que si aquest espai no hi és, cal crear-lo, ja que un tema que 
afecta a tothom.  
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VINCULADES A LA REGULACIÓ D’ACCESOS i ALTRES 
REGULACIONS 

ACCESOS  

- Se sol·licita impulsar una estratègia conjunta que permeti tenir una regulació 
d’accessos més homogènia entre tots els territoris del Parc. Això facilitaria la 
comunicació a tots els potencials usuaris i també als seus interlocutors 
(ajuntaments, sector turístic, etc.) 

Aquesta estratègia hauria d’atendre a la demanda d’alguns ajuntaments, que 
posen de manifest que cada municipi te casuístiques diferents i que, per tant, no 
és possible establir les mateixes regulacions a tot el territori.  

S’informa que a valls d’Àneu estan treballant de forma conjunta els tres 
ajuntaments, per arribar a un consens de fórmula d’accés.  

Es demanar valorar si hi pot haver un model d’ordenances vàlid per tots els 
municipis (o per aquells que s’hi vulguin acollir) o valorar totes les casuístiques 
per facilitar un model a cada realitat.  

Es proposa valorar si l’accés a pistes pot regular-se segons un “veïnatge comarcal” 
per no limitar-ho només a les persones del municipi. En aquest cas, potser caldria 
desenvolupar una ordenança comarcal, a través dels Consells Comarcals.  

Es demana un debat més aprofundit en aquest tema. 

El director del Parc es compromet a parlar amb un especialista en la matèria 
(Xavier Campillo), per debatre possibles línies de treball).  

 

BOLETS 

Es proposa que es treballi també un model (o models) d’ordenances per regular la 
recollida de bolets.  

   

 

Imatges de la sessió amb els ens locals del Pallars Sobirà 


